
ÇHem de recuperar el control de l'esport

catal�È

Iv叩n Tibau, ahir a les instal揃lacions del

grup El Punt.  Foto: ANDREU PUIG.

Ivan Tibau (Lloret de Mar, 1973) va substituir

Anna Pruna en la secretaria general de l'Esport el

18 de gener. Tres setmanes m�s tard, apunta les

l�nies mestres de la pol�tica esportiva del govern

de CiU.

ÑEra el millor moment per acceptar aquesta

responsabilitat?

ÑÇM'ho va oferir l'Artur Mas en persona, quan ja

era president, i vaig tenir la sensaci� que era una

cosa gran. No passa cada dia que una persona

que ha estat esportista i gestor de l'esport tingui aquesta oportunitat. M'agafo el

c�rrec com un repte no exempt de responsabilitat, evidentment. S� que la situaci�

actual de crisi no �s f�cil, per� estic disposat a deixar-me la pell per l'esport

catal�È.

ÑQuins valors creu que van influir m�s en el fet que el seu nom acab�s a la taula

del president?

ÑÇHe treballat quatre anys en pol�tica, a Lloret, i tamb� uns quants anys en la

sectorial d'esports de CDC, a Girona. Quan em va trucar el president em va dir que

volia intercanviar algunes paraules sobre l'esport catal�. Vaig exposar algunes

idees i es va acabar decidint. Vaig anar all� content, un divendres al mat�, i hores

despr�s em va dir que em nomenava. Per� no crec que fos nom�s pel que li vaig

dir. Al darrere hi ha una persona que m'ha avalat molt, Josep Maldonado, el cap de

la sectorial d'esports. Aposta molt per mi i diu el meu nom al President. I entre

una cosa i l'altra, s�c l'escollit.È

ÑJa s'han establert amb el president unes prioritats b�siques?

ÑÇLes anunciarem d'aqu� a uns dies tenint en compte els compromisos que tenim,

amb qu� comptarem i les retallades que hi haur� en el departament. Estem

recopilant tota la informaci� necess�ria per marcar un full de ruta, que anir� lligat

als diners que tindrem, perqu� sense diners no pots fer res.È

ÑAlguna pista sobre aquest full de ruta?

ÑÇTenim tres eixos b�sics: les federacions, els ajuntaments i l'esport escolar. S�n

coses que hem de mirar de mantenir fermes perqu� hi ha molta gent al darrere. Ja

m'ha vingut a veure, perqu� hi ha entitats que es troben en una situaci� molt

complicada. Clubs hist�rics en una situaci� econ�mica delicada. I el que no tenim



s�n diners per oferir-los. Hem de pensar entre tots com els podem ajudar. Quan no

hi ha diners s'han de pensar f�rmules noves i buscar nous recursos. Aix� s�, la

gent de l'esport ha de sentir que el govern est� sempre al seu costat.È

ÑLi fa por la crisi i les seves conseq��ncies?

ÑÇEls clubs vindran i demanaran el que han demanat sempre, recursos. Nosaltres

no podem donar diners, per� podem fer altres coses, com ara que el m�n de

l'empresa i de l'esport s'acabin trobant.È

ÑS'haur� de demanar diners a Madrid?

ÑÇQuan em van nomenar em va trucar el secretari d'Estat, Jaime Lissavetzky, i

em va preguntar si a partir d'ara podria parlar amb mi. Fins ara, deia ell, tenia la

porta tancada. Estem obligats a entendre'ns, i si ells estan disposats, com sembla,

a enviar diners, els hem d'acceptar. No �s el moment de la confrontaci�. Hem de

mirar d'estirar el m�xim que puguem. Hi ha ajuntaments catalans que estan

rebent diners directament del Consell Superior d'Esports perqu� no tenien cap

relaci� amb els responsables anteriors.È

ÑSembla que t� una expectativa positiva. No �s contradictori amb el clima de

desconfian�a que hi ha entre el govern catal� i l'estatal?

ÑÇFa dos dies que el president Mas va anar a Madrid. Per qu�? Perqu� tot el que

pugui estirar ho estirar�. Qu� hem de fer, girar-nos-hi d'esquena? Que no

compartim idees �s una cosa, i l'altra �s que si et volen donar uns recursos, els

diguis que no.È

ÑQuin altre retret faria als anteriors gestors de la secretaria?

ÑÇLa seva pol�tica era la d'ajudar nom�s en l'organitzaci� dels campionats de

Catalunya. Si es volia fer un campionat d'Espanya o d'Europa, la resposta sempre

era que no. No �s el moment de rebutjar res.È

ÑLa prioritat del dia a dia �s sostenir el sistema esportiu catal� perqu� no caigui?

ÑÇLa prioritat �s saber la realitat, all� que tenim comprom�s pel govern anterior,

saber la retallada que arribar�, que ser� d'un 18% del nostre pressupost, i a partir

d'aqu� maniobrar. Sabem que no ser� f�cil.È

ÑQue entitats com ara el Bar�a, l'Espanyol, el N�stic, el Joventut i el BM

Granollers estiguin molt endeutats �s un s�mptoma molt preocupant?

ÑÇAquests grans clubs tenen problemes que no solucionarem nosaltres, per�

podem ajudar a obrir altres vies per veure com els podem fer viables. Aquests ja

ens han vingut a veure i els que no han vingut estan pendent de fer-ho. Podem

anar plegats a buscar recursos. Per� el m�s significatiu �s la gran quantitat de

clubs petits que tenen els mateixos problemes, per� que tenen molta m�s

dificultat perqu� no s�n medi�tics. No nom�s ens hem de preocupar dels grans,



sin� de tota la xarxa de clubs que pateix la crisi. Tot ve dels anys de bonan�a

econ�mica. Molts tenien patrocinadors del m�n de la construcci� i aix� s'ha

acabat.È

ÑEsportivament parlant, quina salut t� el pa�s?

ÑÇEl nivell �s alt�ssim, t�tols europeus, mundials i medalles ol�mpiques. Els �xits

s�n enormes i s�n el fruit d'un llarg recorregut. Ara la base potser no �s tan forta i

en el futur podem tenir problemes. Hem d'atacar fort la base, aix� ho tenim clar.È

ÑPer aix� volen fer canvis al CAR de Sant Cugat?

ÑÇHa de ser la joia de la corona de la secretaria i crec que ara est� sent

infrautilitzat, nom�s a un 30% de la seva capacitat.È

ÑCom ho arreglarem aix�?

ÑÇ�s un problema de gesti� i comercialitzaci�. El web mateix no est� actualitzat i

hauria de ser un mirall de Catalunya. Tenim un clima privilegiat i gent de tot

Europa pagaria per venir a entrenar-se aqu� en ple hivern. �s un espai que, per

comunicacions, clima i instalálacions, Catalunya ha de vendre. Jo vinc d'un

Ajuntament [Lloret de Mar] que t� aquesta tipologia i que ha sabut fer-ho.È

ÑHi creieu en els centres de tecnificaci� descentralitzats?

ÑÇTrobo que �s una gran idea i que funciona. Llocs com ara Amposta i Banyoles

s�n privilegiats per fer rem. Un centre com el de la gimn�stica art�stica, a Salt, �s

b�sic perqu� s�n nenes de 14 i 15 anys que si les has de portar al CAR cada dia

els trenques els estudis, la fam�lia...È

ÑL'afer que ha aixecat m�s polseguera els �ltims anys �s el del reconeixement de

les seleccions. Hi apostareu definitivament?

ÑÇHem parlat amb la plataforma pro seleccions per saber tot el que han fet

aquests �ltims anys, que no �s poc. Ells han treballat en dos �mbits, en el

reconeixement d'esports minoritaris, i en l'organitzaci� del Dia de les Seleccions i

la colálaboraci� dels partits de futbol, a banda de fer bullir l'olla. Creiem que

aquest format est� esgotat. Als partits de futbol que f�iem fa set anys hi anaven

100.000 persones i ara n'hi van 20.000. Hem de buscar f�rmules noves.È

ÑEs far� algun pas endavant, com va intentar Niub� fa uns anys?

ÑÇEll va accedir al c�rrec en l'�poca en qu� el patinatge estava a punt de ser

reconegut. Tot all� va acabar amb el rebombori de Miami, Fresno i Roma, i des de

llavors, no se n'ha sabut res m�s. El que tenim clar �s que el reconeixement de

federacions ol�mpiques �s complicad�ssim.È

ÑSense la independ�ncia �s possible?

ÑÇNo. �s impossible. S� hi hagu�s una federaci� ol�mpica amb un buit legal i



accept�s una federaci� catalana perdria la seva condici� ol�mpica. La Carta

Ol�mpica ho deixa ben clar. No hi pot haver pa�sos que no siguin estat. Siguem

realistes. Si no es pot, no es pot. Podem continuar buscant el reconeixement de

petites federacions, per� tamb� hem de buscar noves f�rmules per fer reviure la

flama de les seleccions, sabent el que hi ha: que �s impossible que esports com

ara el futbol, l'handbol i el b�squet siguin reconeguts.È

ÑAix� �s una rendici�?

ÑÇNo. Hem de fer alguna cosa diferent. Hem de recuperar la flama com sigui. Ara

no hi ha caliu. La cosa est� molt apagada. Hem de buscar una nova imatge, el que

sigui.È

ÑHi ha federacions petites que encara tenen conflictes jur�dics perqu� han

intentat ser reconegudes. Se'ls continuar� donant suport econ�mic?

ÑÇB�sicament tenien el suport de la plataforma. Hem de mirar amb quina mesura

continuem colálaborant amb la plataforma, que rebia diners de la secretaria, per�

tamb� de patrocinadors privats. Si la secretaria deix�s d'ajudar-la, ells

continuarien, aix� ho tinc clar. Amb menys pressupost, per� seguirien perqu�

tenen l'aval del mig mili� de signatures que van recollir per canviar la llei de

l'esport. Podem continuar donant suport a la plataforma si segueixen la nostra via

o crear una nova imatge per potenciar les seleccions.È

ÑAquest any hi ha dos mundials, el de futbol sala i el de corfbol, i necessitaran

diners per participar-hi.

ÑÇS'ha de mirar, perqu� aix� depenia d'Exteriors i aquest departament no

existeix. M'he de reunir amb Presid�ncia per veure com ho fem.È

ÑL'altre organisme que est� ficat en les seleccions �s la UFEC, que en els �ltims

anys estava satisfeta d'haver rebut m�s diners de la secretaria. Han parlat amb

ells per fer-los veure que �s temps de retallada?

ÑÇEstan a l'espera i impacients per saber not�cies nostres, per� fins que no

tinguem res quantificat, no els ho podem dir. Hi hem parlat per saber qu� feien i

qu� rebien, per veure quin cam� hem de seguir. S� que vull deixar molt clar que la

secretaria general de l'Esport vol recuperar el control de l'esport catal�. Aix� �s

molt important.È

ÑCreu que ara aquest control el t� la UFEC?

ÑÇLa UFEC tenia el seu poder, per� crec que la secretaria no tenia el poder que

ha de tenir. Havia perdut moltes compet�ncies, que havien estat cedides, i les ha

de recuperar. Hem de tenir contacte directe amb les federacions, hem de saber de

primera m� qu� els passa. Aquest contacte directe no existia, estava

externalitzat. La UFEC ha de fer la seva feina, que �s molt important, per� la

secretaria ha de recuperar les seves compet�ncies.È

ÑEst� anticipant un conflicte?



ÑÇNo. Nom�s dic que la secretaria ha de controlar l'esport catal�, que per aix�

existeix. I ho ha de fer via Consell Catal� de l'Esport. La UFEC ens pot ajudar

molt�ssim fent la seva feina, per� ha de fer la feina que li toca.È

ÑEl govern anterior va aprovar la creaci� de l'Ag�ncia Catalana de l'Esport...

ÑÇAix� ja est� revocat. Va ser la primera decisi� que vam prendre quan vam

arribar.È

ÑPer qu�?

ÑÇJa hi ha el consell, una estructura, uns treballadors als quals coneixem d'altres

�poques, que poden donar molt de si i que creiem que s�n recuperables. Quan em

vaig reunir amb ells va ser per donar-los confian�a, que s�piguen que comptem

amb ells i que volem treballar amb ells.È

ÑAix�, el consell agafar� m�s volada?

ÑÇM�s volada, no. La volada que ha de tenir.È

Ñ�s un organisme a l'ombra?

ÑÇAra mateix, s�.È

ÑQuina �s la seva posici� sobre l'esport escolar i l'esport femen�?

ÑÇL'esport femen� s'ha de potenciar molt, per� tinc clar que no s'ha de potenciar

fent pujar equips a m�ximes categories a cop de talonari, perqu� aix� �s no tenir

cap planificaci� de futur i perqu� ara tinc tots aquests equips esperant-me a la

porta per dir-me que no han rebut l'ajut els �ltims anys i que baixaran. I �s un

drama. S'ha de potenciar des de la base perqu� fer-ho a cop de talonari no

s'aguanta per enlloc.È

ÑPer� la base val diners, l'esport escolar val diners i els resultats no s�n

immediats.

ÑÇTot val diners. L'esport escolar val molts diners. S'hi aboquen molts recursos i

no es pot deixar de fer. M'estic reunint amb els consells escolars i nom�s del de

Barcelona es mobilitzen 40.000 fam�lies cada cap de setmana. Fan una tasca molt

important, no nom�s per l'esport, sin� per la integraci� i la cohesi� social. L'esport

escolar tindr� suport, i molt. I l'esport femen� el volem potenciar perqu� creiem

que n'hi ha poc.È

ÑEquips artificials, amb sis jugadors de fora, no seran mantinguts pel govern?

ÑÇNo ser� la nostra t�ctica. Hi ha molts equips de futbol sostinguts per una

persona o una empresa. L'exemple va ser l'Akasvayu. Molt b� aquells anys, a dalt

de tot, per� de sobte, tres categories per sota.È



ÑEl Bar�a, l'Espanyol, el Granollers d'handbol, i altres equips que esportivament

rutllen, tenen en el planter un gran argument.

ÑÇPerqu� tenen molta base. El Bar�a i l'Espanyol en s�n un exemple clar�ssim, i

aquest �s el futur. All� de fitxar molts holandesos tenia data de caducitat. Aix�

d'ara �s ferm. Pots guanyar o perdre, perqu� aix� �s la competici�, per� les coses

s'han fet b� i hi ha un futur.È

ÑM�s enll� de l'esport competitiu, es pensa continuar endavant amb la pol�tica de

promoci� de l'esport com a manera de viure saludable?

ÑÇFins ara s'ha potenciat molt des dels ajuntaments, i crec que haur�em de donar

exemple des de la Generalitat. Esport per a la gent gran, esport amateur... hi ha

moltes vies de promoci�. Nosaltres hi podem fer molt. Ara hi ha el PAFES, pla

d'activitat f�sica, que s'ha renovat per dos anys, i vincula esports amb la

conselleria de Salut. Crec que �s una bona cosa, per� un petit projecte de

colálaboraci�. M�s globalment, aqu� tenim arrelada una cultura de l'esport i l'hem

de potenciar. Tenim mar, tenim muntanya, una climatologia espectacular... Hem

d'adequar espais. Si ho fas, la gent l'utilitza i si no ho fas, es queda a casa.È
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